


  O niekoľ-
k o  d n í  n a š e 
cintoríny za-
žiaria výzdo-
bou a  svet lo 
s v i e c  b u d e 
v noci ponú-
kať nádhernú 
scenériu jaga-
v é h o  s v e t l a , 
r o z p t y ľ u j ú -
c e h o  b l í z k u 
tmu, až to teší 
ľ u d s k é  o k o . 
To t o  s v e t l o 

však nevráti mŕtvym život. Nie je iba prázdnym 
symbolom spolupatričnosti a súcitu či lacnou 
útechou pre rodinu, čo tu ešte žije. Je preja-
vom kresťanskej viery, ktorá má svoj základ 
v Božom slove a vo svedectve apoštolov, ktorí 
sa stretli so zmŕtvychvstalým Kristom. 
 Keď sa modlíme za zosnulých, často 
vyslovujeme túto modlitbu: Odpočinutie več-
né daj dušiam zosnulých, Pane, a svetlo večné 
nech im svieti. Pre veriacich v Krista zapálená 
svieca na hrobe symbolizuje vzkrieseného Je-
žiša; Boha, ktorý nie je Bohom mŕtvych, ale ži-
vých. On sám sa stáva odmenou pre tých, ktorí 
ho milujú a ktorým pripravil miesto v nebi. Je 
nádherné vedieť, že náš život má svoje smero-
vanie a cieľ. Večný život v Božej prítomnosti  
dáva ľudskému životu zmysel. Kristus však 
nie je svetlom len pre zosnulých, ale aj pre 
nás, ktorých prekročenie prahu z tohto sveta 
do večnosti ešte len čaká. On je Svetlo, ktoré 
prišlo na svet a osvecuje každého človeka. 
Čím viac sa k nemu priblížime v tme, tým viac 
osvetľuje našu tvár a celú našu postavu. Keď 
sa nám Kristus stane blízkym, vidieť to nie-
len na našom živote, ale aj na tvári. Nosím si 
v srdci stretnutie s Misionárkami lásky, ktoré 
sa starajú o tých najopustenejších, a hoci ich 
práca je veľmi namáhavá, z ich tváre možno 
čítať radosť a nádej. Keď som bol v Medžugorí, 
navštívil som komunitu Svetlo Máriino. Sú to 

ženy zo Slovenska a Ukrajiny, ktoré sa starajú 
o pútnikov zo Slovenka a rusky hovoriacich 
krajín. Pobudnutie v ich prítomnosti bolo pre 
mňa veľkým povzbudením, lebo z ich tvárí 
vyžaroval pokoj a dobro. 
 Milí moji farníci, návšteva cintorína, 
starostlivosť o hrob a modlitba sú veľkým 
prejavom lásky voči našim blížnym. Ale aj 
oni nám preukazujú službu, keď sa nad ich 
hrobom zastavíme a zamyslíme sa nad svojím 
životom, hodnotami, vzťahu s Bohom a najmä 
si uvedomíme nestálosť hmoty a ľudskú po-
minuteľnosť. Akoby hovorili: „Vsaď na to, čo 
je trváce. Nauč sa milovať, lebo z lásky budeš 
súdený a tu je už iba láska.“ 
 Táto skutočnosť spoločenstva, kde je 
iba láska, nás privádza k Sviatku všetkých 
svätých. Na nich môžeme pozerať so svätou 
závisťou. Môžeme a máme túžiť po tom, čo 
majú oni, a nebudú nám to mať za zlé. Práve 
naopak. Veľmi účinne nám pomáhajú na na-
šej životnej púti. Pretože až tu je definitívne 
zavŕšený cieľ,  pre ktorý sme boli stvorení. 
V kontemplovaní Boha z tváre do tváre, kde 
je zotretá každá slza z ľudskej tváre, spočíva 
ľudské šťastie, ktoré si nedokážeme predstaviť 
a ani tušiť. Svätý Pavol to napísal nádherne: 
„Oko nevidelo a ucho nepočulo, čo Boh pri-
pravil tým, ktorí ho milujú.“ 
 Milovaní, tak veľmi vám prajem, aby 
ste prežili  nasledujúce dni,  počas ktorých 
budeme sláviť pravdy viery v spoločenstvo 
svätých a lásku, ktorá pomáha aj po smrti, 
s otvoreným srdcom. Nech je pre nás naša vie-
ra povzbudením k dobrému, zodpovednému 
a radostnému životu. Vedomie, že Bohu ne-
unikne žiadna obeta, modlitba a dobro, ktoré 
sme priviedli na tento svet, nech zaplaví vaše 
srdcia pokojom a nádejou na stretnutie sa pri 
Bohu s tými, ktorí sa ho snažili milovať. 
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ZOSNULÍ A SVÄTÍ K NÁM HOVORIA
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P R E D  N AM I  S Ú  DVA  D Ô L E Ž I T É  S V I AT K Y
 Katolícka cirkev si  začiatkom novembra 
pripomína dva významné sviatky. Prvým je Slávnosť 
všetkých svätých (1. november). S touto slávnosťou 
sa spája nádej na vzkriesenie. Je to deň radosti, 
nie strachu. Jeho zmyslom má byť vedomie, že po 
vzkriesení Krista sa nachádzame na ceste do več-
ného mesta, kde nás očakávajú všetci tí, ktorí boli 
Pánom oslávení. Pripomína nám ľudí, ktorí prešli 
bránou večnosti a teraz žijú s Bohom. Nejde len 
o svätých, ktorých máme v cirkevnom kalendári, 
ale o úplne všetkých, ktorí po skončení statočného 
života na zemi prišli do neba.

Z histórie sviatku
 Začiatky slávenia Sviatku všetkých svätých 
nás vedú vo východnej cirkvi až do 4. storočia po 
Kristovi. Svätý Efrém Sýrsky (306 - 373) a svätý Ján 
Zlatoústy (354 - 407) už poznajú sviatok všetkých 
svätých mučeníkov, ktorý sa slávil 13. mája, prípad-
ne na prvú nedeľu po Turícach. V západnej cirkvi 
sa datuje vznik spomienky na všetkých svätých na 
začiatok 7. storočia. V roku 608 sa v spomínaný 
deň slávila posviacka bývalého pohanského chrá-
mu Panteónu,  ktor ý pohania zasväti l i  všetkým 
bohom. Deň pred posviackou doviezli množstvo 
relikvií svätých mučeníkov a uložili ich do skriniek, 
ktoré tam boli  pripravené.  Pápež zasvätil  tento 
chrám Preblahoslavenej Panne Márii  a  všetkým 
svätým mučeníkom. Zároveň nariadil,  aby sa vo 
výročný deň konala slávnosť  všetkých svätých. 
 Pá p e ž  G r e g o r  I I I .  v  r o ku  7 3 1  v y s t ava l 
v Chráme sv. Petra kaplnku ku cti všetkých svä-
tých apoštolov, mučeníkov a spravodlivých. Spolu 
s biskupmi nariadil, aby sa slávnosť uctievania všet-
kých svätých slávila v Ríme 1. novembra. Veriaci si 
tak začali pripomínať, že je mnoho svätých, ktorí 
počas roka nemajú svoj sviatok. V tento deň sa teda 
začala sláviť ich spoločná oslava. O sto rokov neskôr 
pápež Gregor IV. slávenie rozšíril na celú Cirkev. 
Odvtedy sa každoročne slávi po celom svete. 

Svätí – vzory dokonalosti pre Cirkev
 V encyklike pápeža Pia XII. Mediator Dei 
o  p o svä t n e j  l i t u rg i i  s a  d o zve d á m e ,  ž e  v  l i t u r -
gickom roku sa neoslavujú len tajomstvá Ježiša 
Krista, ale aj sviatky svätých, v ktorých sa Cirkev 
usiluje veriacim predložiť  vzory svätosti ,  ktoré 
by  i c h  p ov z b u d z ova l i  o z d o b ova ť  s a  č n o s ť a m i 
s a m o t n é h o  B o ž ské h o  Vyku p i t e ľ a .  Po svä t n á  l i -
turgia kladie pred naše oči všetky tieto ozdoby 
svätosti, aby sme na ne hľadeli a aby sme sa zapá-
lili príkladmi tých, z ktorých zásluh sa radujeme.  
 Ku koreňom svätosti sa obracia vo svojej 
piatej  kapitole  vieroučná konšti túcia  Druhého 
vatikánskeho koncilu Lumen gentium. „Pán Ježiš, 

božský Učiteľ a vzor všetkej dokonalosti ,  hlásal 
všetkým svojim učeníkom bez rozdielu v každom 
životnom postavení svätosť života, ktorej on sám 
je pôvodcom a zavŕšením: „Vy teda buďte dokona-
lí, ako je dokonalý váš nebeský Otec“ (Mt 5, 48).  
Vš e t ký m  t o t i ž  p o s l a l  D u c h a  Svä t é h o,  a b y  i c h 
vnútorne pobádal milovať Boha z celého srdca, 
z  cele j  duše ,  z  cele j  mysle  a  z  cele j  svoje j  s i ly 
( porov.  Mk 12,  30) a aby sa milovali  navzájom, 
ako ich miloval Kristus (porov. Jn 13, 34. 15, 12).“ 
Je  dôležité  uvedomiť  si  napomenutie apoštola , 
aby sme žili ,  „ako sa patrí  na svätých“ (Ef  5,3) , 
obliekli si „ako Boží vyvolenci, svätí a milovaní, 
hlboké milosrdenstvo, láskavosť, pokoru, miernosť 
a trpezlivosť“ (Kol 3,12), a tak prinášali ovocie Du-
cha vo svätosti (porov. Gal 5, 22, Rim 6, 22).  

Zosnulí potrebujú naše modlitby
 Druhým významným sviatkom je Spomienka 
na všetkých verných zosnulých – ľudovo nazývaná 
Dušičky. Nadväzuje na Slávnosť všetkých svätých. 
Zaviedol ju svätý opát Odilo z Cluny roku 998. Vply-
vom clunyjských mníchov sa veľmi rýchlo rozšírila. 
 Podľa katolíckej viery existujú po smrti tri 
„ destinácie“ – nebeské kráľovstvo, očistec a večné 
zatratenie. Práve v očistci čakajú na vstup do Bo-
žieho kráľovstva tí, ktorí nezomreli s odmietnutím 
Boha, ale potrebujú sa ešte očistiť od dôsledkov 
zlých skutkov, ktorých sa v živote dopustili. Cirkev 
veriacich povzbudzuje k modlitbe za zosnulých 
práve preto,  že pre všetky duše v očistci  na za-
čiatku novembra možno získať odpustky. Veriaci 
tak prichádzajú modliť sa na hroby. Je to jedna 
z možných podmienok pre získanie odpustkov, 
okrem spovede,  modlitby a svätého prijímania.        
 B i s ku p s k ý  c e r e m o n i á l  v  X I V.  k a p i t o l e 
uvádza ,  že  Cirkev ponúka eucharist ickú obetu 
a svoj príhovor za zosnulých nielen pri pohrebe 
a výročí, ale aj pri Spomienke na zosnulých. Usi-
luje sa im pomáhať modlitbami u Boha, aby mohli 
dosiahnuť spoločenstvo s nebeskými obyvateľmi. 
Týmto spôsobom komunikujú všetky Kristove údy 
medzi sebou, pre zosnulých sa vyprosuje duchovná 
pomoc a živým prináša útechu nádeje.  

Spracoval Roman Vitko

Literatúra:
– Dian, D., Judák, V.: Každý deň so svätými

– Schauber, Schindler: Rok se svatými
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– SSV: Dokumenty Druhého vatikánskeho koncilu 

– Lumen gentium
– www.magnificat.sk
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Aká bola vaša cesta ku kňazstvu? Prečo ste sa 
rozhodli práve pre rehoľu saleziánov?
 Pochádzam z Bardejova. Keď som nastú-
pil  na strednú školu, spoznal som saleziánov 
a začal som chodiť do oratka. Saleziánsky život sa 
mi vtedy veľmi zapáčil. Spočiatku som pomáhal 
ako animátor. Na sídlisku, kde som býval, sme 
sa stretávali s chlapcami. Veľmi ma táto činnosť 
napĺňala, a tak som sa po skončení strednej ško-
ly definitívne rozhodol.  Rozlišoval som svoje 
povolanie a dospel som k záveru, že je to Pán, 
kto ma volá k saleziánom. Nadobudol som vnú-
torný pokoj. My sa v prvom rade rozhodujeme 
pre saleziánsky život, až potom si vyberáme, či 
chceme byť kňazmi alebo rehoľnými bratmi. Keď 
som bol v noviciáte, v modlitbe som rozpoznal, 
že som povolaný byť kňazom. Tak som teda tu 
(smiech). To bola moja cesta za povolaním. Veľmi 
jednoduchá – cez bežné saleziánske aktivity, ako 
sú animátorstvo, pomoc druhým, rozdávanie sa. 

Charizmou saleziánskej rehole je pracovať s mlá-
dežou. Čo vám služba mladým dáva?
 Keď sa stretávam s mladými,  je to pre 
mňa v prvom rade stretnutie s človekom, s jeho 
hodnotou, ktorú do neho vložil Boh. Objavovať 
niečo pekné v živote každého, s  kým prichá-
dzam do kontaktu, pokladám za to najkrajšie. 
A nemusí to byť len mladý. Aj starší či dieťa, 
ktokoľvek. Myslím, že práve v nachádzaní toho 
krásneho môžeme vnímať, ako sa v druhých ľu-
ďoch prejavuje Boží život, ktorý na svete prúdi. 
Evidentné je to najmä u mladých, ktorí sa roz-
víjajú. Ovocie je niekedy citeľné, z čoho mám 
vždy veľkú radosť. A dary, ktoré od mladých do-
stávam, sa v mojom živote stávajú čímsi cenným. 

A čo vám dáva kňazstvo? Ako ho vnímate?
 Čo sa týka kňazstva, prežívam ho najmä 
v napĺňaní nášho saleziánskeho poslania – vo 
výchove a evanjelizácii,  čo sú základné prvky 
našej  rehole .  Špeciálnym spôsobom si  svoje 
kňazstvo uvedomujem hlavne pri vysluhovaní 
sviatostí; pri stretnutí s človekom vo sviatosti 
zmierenia ,  pri  Eucharist i i ,  a le  takisto  a j  pri 
h l á s a n í  B o ž i e h o  s l ova .  J e  p re  m ň a  d ô l e ž i t é 
ohlasovať ho s radosťou a nie iba ústami, ale 
aj príkladom života, radostným spôsobom ži-

vota,  ku ktorému nás Pán Boh pozýva. U nás 
saleziánov kňazstvo znamená t iež  organizo-
vanie rôznych akcií  a sprevádzanie mladých. 

Aké aktivity v oratku plánujete tento rok roz-
behnúť?
 Naším prvotným plánom je, aby tu mladý 
človek rástol. A aj každý, kto sem príde. Tento rok 
naše motto znie Daj o sebe vedieť. Rozdelili sme 
si ho do troch oblastí. V prvom rade daj o sebe 
vedieť tak, že komunikuj; daj vedieť, či prídeš 
alebo neprídeš, čo by si chcel robiť, ako poslú-
žiť. Druhá vec je, že keď uvidíš, že niekde treba 
niečo urobiť, tak dáš o sebe vedieť a priložíš ruku 
k dielu. A tretia oblasť znamená, že treba dať 
o sebe vedieť aj iným a pozvať ich medzi nás. Ten-
to plán oratka máme vo všetkých činnostiach na 
pamäti. Vnímam, že je potrebné pripravovať vždy 
nové aktivity. Zdá sa mi, že treba podchytiť najmä 
generáciu ôsmakov, deviatakov a stredoškolákov. 
Pre tých sa v meste toho toľko nedeje. Inak sa 
oproti minulému roku veľa nezmenilo. Máva-
me klasické stretká, dievčenské aj chlapčenské. 
Veľmi dobre fungujú. Tiež sú zabehnuté stretká 
pre animátorov. Mojím veľkým snom bolo mať 
svätú omšu výlučne pre mladých, kde by mohli 
pozvať svojich kamarátov, ktorí možno nie sú až 
takí veriaci alebo potrebujú nakopnúť. Podarilo 
sa. Bývajú každú stredu. Vždy sa mladých zíde 
viac a potom majú pripravený program. Nieke-
dy adoráciu, inokedy lectio divina alebo turnaj, 
hry, tiež si môžu posedieť v našej čajovni. Na-
ďalej fungujú bežné víkendové akcie pre rodiny 
či duchovné obnovy. Na tom rastie duchovný 

SPOLUPRÁCA JE ZNAKOM JEDNOTY
Salezián Peter Kanský pôsobí už tretí rok ako kňaz vo farnosti Poprad-Veľká. My sme ho 

navštívili v Oratóriu Úsmev na popradskom sídlisku Juh, ktoré má  na starosti druhý rok. V 
útulnej čajovni sme sa rozprávali nielen o pastorácii v oratku, ale aj o rozvíjajúcej sa spoluprá-

ci s novovzniknutou farnosťou Poprad–Juh.  



5
4 /2 0 1 8  |  B r á n a  |  R o z h o v o r

život. Leto si nevieme predstaviť bez tábora. To 
je už klasika (smiech). Teraz plánujeme púť do 
Turína, ktorá sa uskutoční začiatkom augusta. 

Našej pozornosti neušlo, že sa rozbieha aj spo-
lupráca s  farnosťou Poprad-Juh? Čo spoločne 
plánujete? 
 Sme jedna Cirkev, tak nie iba spolupráca, 
ale aj isté spoluzdieľanie všetkých vecí,  ktoré 
prežívame, je podľa mňa nutné. Neplatí, že vy ste 
jedno a my druhé. Je to tiež znakom jednoty nás 
všetkých. Sme úplne blízko seba, a preto si mys-
lím, že je to takmer nutnosť. Zároveň vydávame 
svedectvo, že budujeme jednu Cirkev a že Kristus 
nie je iný u saleziánov a iný vo farskom kostole. 
Ťažko povedať, ako sa rozbehla spolupráca, ešte 
sme len na začiatku (smiech).  Zatiaľ  je určite 
dobrá v tom, že spolu komunikujeme, že sme sa 
stretli a spoznávame sa. Oratko v lete nefunguje 
a farnosť sa len rozbieha. Zatiaľ sme sa dohodli, 
že jeden piatok v mesiaci budeme mať v kostole 
svätú omšu. Bol som veľmi povzbudený, keď nás 
pán farár Benko prišiel pozrieť na prímestský 
tábor alebo keď sa kaplán Michal ukázal na otvo-
rení oratka. Vidím, že to má dobrú tendenciu. 
Len sa musíme ešte viac zžiť. Vecí je veľa a verím, 
že časom sa stretneme a naplánujeme ďalšie. 

Pohybujete sa medzi mladými. Ako ich vnímate?
 Mladý človek je veľkou nádejou. Každý ju 
do neho vkladá. Je to človek so všetkými vlastnos-
ťami a schopnosťami, ako ho stvoril Pán Boh. Má 
svoje sny, nádeje a túžby. Určite má v sebe niečo 
dobré. Dnes je veľká sloboda a mladí majú veľa 
možností. No na druhej strane je zase nebezpe-
čenstvo, že sa stanú otrokmi mnohých vecí, ktoré 
súčasnosť ponúka, ako sú sociálne siete, počítačo-
vé hry či rôzne iné závislosti. Mladí si myslia, že 
sú slobodní, no v skutočnosti sa stávajú otrokmi 
konzumného štýlu života. Ale tiež u nich vidím 
veľkú ochotu poslúžiť. Mladí sú dnes veľmi na-
daní. Majú veľký potenciál. Škoda, že ho niekedy 
nevyužívajú. Veľakrát vidím, že niekto je šikovný, 
a zahadzuje talenty, ktoré dostal. Nie je to dobré.

Medzi mladými sa toho udeje veľa. Podelíte sa 
s čitateľmi Brány s nejakým originálnym zážit-
kom?
 Zážitkov máme naozaj  dosť .  Ťažko mi 
je  vybrať  len jeden.  Z tých veselších môžem 
spomenúť najčerstvejší, ktorý sme zažili v lete 
na  t ínedžerskom t ábore  pre  s tredoškolákov. 
Boli sme v krásnom prostredí uprostred prírody 
a bola tam veľmi dobrá atmosféra. Okolo nás sa 
pohybovali rôzne zvieratá a našiel sa aj jeden 
zbožný kôň (smiech) .  Slúžil  som svätú omšu 

a zrazu kôň pred oltárom (smiech). Prechádzal 
sa medzi ľuďmi. Pobavil nás. Museli ho potom 
odvádzať (smiech). V tábore som mal však záži-
tok aj iného rázu – zážitok z tých mladých ľudí, 
ktorí tam boli. A tiež aj z akcie P18 v Prešove, 
kde sme spolu boli. Úplne som si to s nimi užil. 
S o  vš e t kým i  s a  ch ce l i  z o z n a m ova ť ,  t e š i l i  s a 
z každej maličkosti. Vnímal som radosť vo svojom 
srdci, že tam s nimi môžem byť, že sme sa mohli 
zúčastniť na celom programe. A hlavne, že sme 
nemuseli nič organizovať (smiech). Dobre som si 
oddýchol. Tiež je fajn, keď za mnou príde niekto, 
kto má túžbu rásť v duchovnom živote, prehĺbiť 
sa v modlitbe, v Božom slove. Keď sa môžem s tým 
človekom porozprávať, poradiť mu, to sú pre mňa 
najkrajšie zážitky, ktoré nosím vo svojom srdci. 

Každý deň ste v plnom nasadení. Ako dobíjate 
batérie?
 Som človek, ktorý má melancholickú po-
vahu a obľubuje samotu. Nakoľko som stále s ľuď-
mi, najviac si oddýchnem, keď som sám. Pre mňa 
je úplne top manuálna práca, keď idem na chatu 
a môžem tam niečo robiť, napríklad rúbať drevo 
(smiech). Je to pre mňa relax. Mám veľmi veľa 
záľub. Baví ma čítanie. Prečítal by som aj celé dni 
(smiech), keby som nemusel nič robiť. Je to super. 
Tiež si rád zašportujem a obľubujem hory. Nie 
Tatry, kde stojíte v rade na Kriváň, ale keď idete 
niekam do samoty. V lete sme boli na hrebeňovke  
Veľkej Fatry a to bol pre mňa naozaj oddych. Krá-
čam a kráčam a aj sa namakám. Čokoľvek v príro-
de je pre mňa jednoducho spôsob, ako sa dobiť.

Lenka Horáková
foto: archív Petra Kanského



MATKA SLOVA
 Máriu nám najlepšie priblížil evanjelista Lu-
káš, ktorému sa pripisuje tiež prvý obraz Márie. Vďaka 
nemu sme sa aj my zamýšľali nad tým, ako Mária 
prijímala slová do svojho srdca a premýšľala o nich. 
V doslovnom preklade by sme mohli povedať, že ich 
držala tak blízko, až ich napĺňala vo svojom živote. 
Toto je aj naša úloha. Po svätej omši sme sa modlili 
pred vystavenou Sviatosťou oltárnou.

MÁRIA UKAZUJE SMER
 Tento titul by sa dal jednoducho zhrnúť na 
Máriu ukazujúcu na Ježiša. Na obrazoch a ikonách 
ukazuje pravou rukou na Krista, ktorý je sám cestou 
a zároveň naším cieľom. Nebojme sa teda urobiť všet-
ko, čo nám povie. Po svätej omši, ktorá bola spojená 
s udeľovaním pomazania chorých, nasledovala poklo-
na svätému krížu.
 Ako sprievodná akcia na nás čakal biliardový 
turnaj, počas ktorého nás sprevádzal reprezentant SR 
v tejto populárnej hre. Svojimi radami hráčom pomá-
hal a usmerňoval ich.

ČIERNA MADONA
 V tento deň sme sa mohli potešiť krásnym 
hudobným pásmom o Márii s názvom Jej očami, 
ktoré pripravilo hudobné zoskupenie Poetica Musica. 
Ruženec pred svätou omšou sa modlili deti, ktoré nás 
svojou úprimnosťou preniesli do Fatimy. Prívlastok 
čierna je hlboko biblický, nachádzame ho v knihe 
Pieseň piesní, kde snúbenica hovorí: „Ja čierna som, no 
pekná jednako, dcéry jeruzalemské, jak stany kedar-

ské, jak plachty šiatrov šalmaských.“ Kedarské stany 
boli vyrobené z kože tmavých kôz, boli čierne a úplne 
obyčajné. Naopak, šalmaské plachty boli prekrásne 
zdobené plachty vo vnútri svätyne, ktoré mohol vidieť 
len veľkňaz, i to len raz za rok, keď vstúpil dnu. Boli 
symbolom nádhery. To je obraz Márie, ktorá bola na 
prvý pohľad obyčajnou dievčinou, no vnútri bola 
najkrajšia zo všetkých, cenná a Bohom vyvolená.

THEOTOKOS / BOHORODIČKA
 V nedeľu popoludní sa v pastoračnom centre 
uskutočnil Deň otvorených dverí. Zhrniem ho pár 
slovami: slnečno, teplo na duši, priateľstvo, spoločen-
stvo, jednota, zábava, jedlo, deti, starí rodičia, rodiny 
a spev. Vďační za krásne počasie a radosť, ktorú sme 
mohli ako spoločenstvo prežívať, sme sa presunuli 
do konkatedrály na modlitbu posvätného ruženca. 
Titul Mária Bohorodička bol oficiálne uznaný vo 
4. storočí, no ľud ju takto nazýval už oveľa skôr. Mária, 
ktorá porodila Ježiša, naňho ukazuje ako na pravého 
Boha, no zároveň bol pravým človekom v plnej ľudskej 
prirodzenosti. Večernú adoráciu pripravili mladí. Tým 
patril aj večerný sprievodný program v pastoračnom 
centre, kde si pozreli film Aj dvaja sú rodina.

NOVÁ EVA 
 Mária je novou Evou, ktorá rozväzuje to, čo 
stará Eva zviazala svojou neverou. Je veľkým protikla-
dom Evy, ktorej neposlušnosť nespočívala len v tom, 
že vo svojej slabosti padla, ale najmä v tom, že Boží 
príkaz nejesť zo Stromu poznania prekrúca, robí ho 
ťažším, až nesplniteľným, a to, čo je hriechom, opisuje 

Od 6. do 14. septembra sa v našej farnosti konala duchovná príprava na sviatok Sedembolestnej Panny 
Márie. Možno sa mnohí pýtajú, prečo sa každoročne robieva. Človek sa na veľké návštevy chystá – varí, 
upratuje. Tak je to aj s naším srdcom. Nakoľko je naša farnosť zasvätená Sedembolestnej Panne Márii, 
aj nám sa patrilo náležite pripraviť – poupratovať v srdci, porozmýšľať nad sebou a urobiť nápravu, 

trošku sa zastaviť v tomto hektickom svete a uvedomiť si, čo mám naozaj na prvom mieste. 
Verím, že nám všetkým dobre padne poohliadnuť sa za tým, čo sme prežili. Deväť stretnutí s Pannou 
Máriou viedol pán kaplán Peter Matis, ktorý na každý deň pripravil zamyslenie k slovám, ktorými 
titulujeme našu nebeskú Matku. Deň vždy začal adoráciou, ktorá trvala až do svätej omše o 15.45. Po-
pri tom sa konali sprievodné akcie pre starších, mladých, rodiny či deti. Všetky podujatia boli veľmi 

vydarené a my sme mali možnosť stretnúť sa, porozprávať a vymeniť si skúsenosti.
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DEVÄŤ STRETNUTÍ S PANNOU MÁRIOU



Novéna ma utvrdila v tom, že len 
Panna Mária je schopná rozviazať 
každú ťažkosť a každé trápenie 
v mojom živote. A hoci jej škola 
je nenápadná, nikto, kto ju nasle-
duje, sa v nej nestratí. Pretože len 
cez ňu sa dostaneme do neba.
 

Katarína Fabová, Poprad

Kartuziánsky rád má prísnu 
regulu mlčanlivosti, vraj preto 
má až 18 mužských kláštorov 
a iba 5 ženských... Novéna k 
Sedembolestnej bola pre mňa 
požehnaným časom mlčanlivos-
ti. Mlčať a iba počúvať, ale nielen 
uchom, ale hlavne srdcom. Lebo 
naozaj Boha možno nájsť iba v 
tichu tohto sveta. 

Mária Melová, Poprad

Bolo to úžasné. Počas novény 
sme získali veľa milostí. Otvo-
rila sa nám myseľ, spoznali sme 
svoje hriechy a mohli sme sa vy-
spovedať. Verím, že do farnosti 
prišiel pokoj, požehnanie pre 
mesto Poprad – aj vďaka novým 
kňazom. Bohu vďaka za nášho 
duchovného otca, že sa o nás 
takto stará. 

Katarína Mašlonková, Poprad

Sviatku Sedembolestnej Panny Márie vo farnosti predchádzala deväťdňová duchovná
príprava. Bohatý program sa u veriacich stretol s pozitívnym ohlasom.

ANKETA
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ako „chutné, na pohľad krásne a na poznanie vábivé“. 
Mária je jej obrovským kontrastom. Je pokorná, posluš-
ná, je služobnica; Božiu vôľu a príkazy nespochybňuje, 
ale úplne a bezvýhradne dôveruje Bohu. Svätá omša 
bola spojená s obnovou krstných sľubov a na záver 
sa všetci zúčastnili na sviečkovom sprievode, aby tak 
vydali svedectvo aj za múrmi kostola.

MATKA BOLESTNÁ
 Mária je tou, ktorá je plná bolestí, pretože číslo 
sedem predstavuje plnosť. Nie je bolestná preto, že jej 
zabili syna, ale preto, že si sama volí jeho cestu. Kým 
v Betleheme rodí Ježiša a prežíva radosť, na Golgote 
rodí nové ľudstvo v plnej bolesti. Ježišovo víťazstvo 
prichádza cez bolesť a utrpenie. Mária si vyberá rov-
nakú cestu ako Ježiš – cestu bolesti a utrpenia, ktorá je 
v konečnom dôsledku tým najväčším víťazstvom. Sme 
pozvaní spojiť svoje utrpenia s Ježišovými a prinášať 
ich ako obetu. V tento deň si modlitbu posvätného 
ruženca pripravilo spoločenstvo matiek. Za matky 
a ženy bola obetovaná aj svätá omša, po ktorej nasle-
dovala adorácia.

PROSTREDNÍČKA
 Už v Starom zákone vidíme prostredníctvo 
v osobe Mojžiša, ktorý bol prostredníkom medzi 
Božím ľudom a Bohom. Zamýšľali sme sa nad tým, či 
je pre nás prostredníctvo prekážkou alebo otvorením 
sa. Vieru sme tiež dostali skrze iných ľudí, ktorí nám 
ju odovzdali, a my sme tiež pozvaní odovzdávať ju 
ďalej. Ruženec sa modlilo spoločenstvo otcov a po 
svätej omši sme sa spolu s gréckokatolíkmi zjednotili 
v modlitbe k Presvätej Bohorodičke.

ROZVÄZOVATEĽKA UZLOV
 Tento titul nie je veľmi známy, no vieme, 
že sa objavil už v 2. storočí a má biblický podklad. 
V evanjeliu sme počuli o tom, ako Ježiš hovorí učení-
kom, že istý druh zlého ducha sa nedá vyhnať inak, 
len modlitbou a pôstom. Boh nám chce ukázať, že on 
pôsobí cez jednoduché veci, nepotrebuje robiť veľkú 
šou, ale uzdravuje a vypočuje nás v jednoduchosti. 
To nás učí aj Mária – pokore, tichu, jednoduchosti, 
cez ktoré sa dejú veľké Božie veci. Boh túži uzdraviť  

a oslobodiť naše vnútro nie búrkou a ohňom, ale cez 
pokornú služobnicu, ktorá s dôverou tieto uzly roz-
motá. Ona nás starostlivo privedie k tomu, ktorý je 
naším jediným záchrancom. Práve preto bola adorácia 
v tento deň obetovaná za všetkých závislých a ich rodiny 
a blízkych, ktorí kvôli nim trpia.

PATRÓNKA SLOVENSKA 
 Po celodennej adorácii a modlitbe posvätného 
ruženca pokračoval program vigílnou svätou omšou, 
počas ktorej sa nám prihovoril košický pomocný 
biskup Mons. Marek Forgáč. Sedembolestnú Pannu 
Máriu predstavil ako tú, ktorej bolesť a utrpenie sú 
požehnaním. Posledný večer novény patril krátkemu 
hudobno-dramatickému pásmu, v ktorom sme mali 
možnosť vidieť prepojenie medzi Evou a Máriou, zá-
chranu Evy vďaka Márii. Nasledovala adorácia, počas 
ktorej nás sprevádzal spevokol zo Spišskej Novej Vsi.

SLÁVNOSŤ SEDEMBOLESTNEJ PANNY MÁRIE
 Na odpustovú slávnosť Sedembolestnej Panny 
Márie prijal pozvanie apoštolský protonotár a emerit-
ný farár z Wadowíc Jakub Gil. V homílii sa s láskou pri-
hovoril k nám Slovákom, ktorých má rád a ku ktorým 
rád prichádza. Vyzdvihol dôležitosť byť prítomný vo 
chvíľach utrpenia blížneho. Trpiacemu človeku často 
pomáha aj iba naša prítomnosť. Evanjelium hovorí, že 
Mária stála pod krížom. Nezaznamenáva žiadne slová, 
jednoducho tam len stála. Aj nás povzbudil, aby sme 
boli prítomní tam, kde je to možno ťažké. Spomenul 
aj krásnu myšlienku: Práve vtedy, keď sme slabí, sme 
silní. Lebo milosť sa najlepšie prejavuje v slabosti. Pri 
jednej príležitosti slúžil vo Vatikáne súkromnú svätú 
omšu s vtedajším Svätým Otcom Ján Pavlom II. a čítal 
evanjelium o tom, ako Kristus vraví Petrovi: „Ty si Peter 
a na tejto skale postavím svoju Cirkev.“ Bolo to asi rok 
pred smrťou Jána Pavla II., ktorý už bol vtedy slabý  
a veľmi trpel. Uvedomil si, že on je Petrom našich 
čias; že tento slabý, starý a utrpením skúšaný človek je 
základom Cirkvi, ktorá je tiež slabá a krehká. A práve 
v tejto slabosti a utrpení sa prejavuje Božia sila.

Lucia Barabasová
Patrícia Bujňáková
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POPRADSKÁ NEMOCNICA UŽ MÁ SVOJU KAPLNKU

PUTOVALI SME ZA ANKOU

 Slávnostnú svätú omšu spolu s ním slúžil 
František Bebko, duchovný správca nemocnice, 
a koncelebrovali mnohí kňazi z Popradu a okolia. 
Bývalá kaplnka bola umiestnená v nevyhovujú-
cich priestoroch, a preto si František Bebko už na 
začiatku svojho pôsobenia v nemocnici stanovil 
métu: zriadiť kaplnku na dôstojnom mieste, ktorá 
by bola požehnaním pre všetkých, ktorí budú do 
nej prichádzať. 
 V úvode sa veriacim prihovoril riaditeľ 
nemocnice Peter Petruš, ktorý vyjadril poďako-
vanie Spišskému biskupstvu a nemocničnému 
duchovnému za pomoc pri budovaní tohto no-
vého „ oddelenia nemocnice“, ktoré bude slúžiť 
všetkým chorým na tele i na duši. 
 „Kaplnka je miestom, kde prebýva Boh. 
Je to miesto požehnané a posvätené, aby tí, ktorí 
do nej budú prichádzať, našli útočisko v Ježišovi 
Kristovi, našom Pánovi,“ zdôraznil biskup Šte-
fan Sečka vo svojom príhovore. Kaplnku nazval  
akousi pokladňou nemocnice, kde sa uzdravuje 
ľudské srdce, a to nielen v medicínskom zmysle 
slova. Sem si môžu chorí prísť vyprosiť zdravie, 
upevniť svoju vieru mocou Božieho slova a záro-
veň sa zjednotiť so živým Kristom v Eucharistii. 

 Popradská kaplnka Božieho milosrden-
stva je spoločným dielom tých, ktorí vnímali, že 
nemocnica potrebuje miesto na stíšenie sa a na 
nájdenie úľavy v chorobe. Našli sa mnohí obetaví 
ľudia, ktorí boli ochotní pomôcť – od rôznych 
písomných povolení cez stavebné práce až po 
samotnú slávnostnú posviacku. „To, čo bolo ne-
možné a náročné, sa stalo skutočnosťou,“ povedal 
František Bebko, „urobili sme stánok pre Boha 
i pre ľudí.“ V závere poďakoval všetkým, ktorí 
ochotne priložili ruku k dielu.

Lenka Horáková

 Š t a d i ó n  L o k o m o t í v a 
v Košiciach v sobotu 1. septembra 
praskal vo švíkoch a nebolo to 
kvôli futbalovému zápasu. Slo-
vensko má novú blahoslavenú, 
Anku Kolesárovú z Vysokej nad 
Uhom, mučeníčku čistoty.
 V skorých ranných hodi-
nách zapĺňali tribúny štadióna 
prví pútnici zblízka aj zďaleka. 
Nechýbali medzi nimi ani Pop-
radčania. Slávnosťou blahoreče-
nia žili celé Košice a prípravy naň 
trvali niekoľko mesiacov. Sobot-
ňajší program začal ráno o 7.00 
modlitbou chvál s prešovským 
spoločenstvom Marana Tha. Po 
nej nasledovalo hudobné pásmo 
Dominiky Gurbaľovej a o 9.00, 
keď bolo na mieste pútnikov už 
naozaj veľa, sme sa pomodlili 
radostný ruženec, ktorý viedol 
košický pomocný biskup Mons. 

Marek Forgáč. Slávnostná svätá 
omša začala o 10.00. Celebroval ju 
legát pápeža Františka, kardinál 
Giovanni Angelo Becciu, ktorý 
nám odovzdal srdečné pozdravy 
priamo od Svätého Otca. Počas 
slávnosti, ktorá bola naozaj veľ-
mi emotívna a dojímavá, veriaci 
v sprievode priniesli v relikviári 
v tvare srdca ostatky Anky Kolesá-
rovej. Kardinál v kázni vyzdvihol 
vieru, odvahu a poslušnosť našej 
novej blahoslavenej, ktorá zomre-
la ako 16-ročná mučeníckou smr-
ťou počas druhej svetovej vojny 
pri obrane čistoty. Jej životným 
mottom bolo: Radšej smrť ako 
hriech.
 Po svätej omši program 
pokračoval ďalej, veriacich čakal 
Koncert radosti v podaní Hanky 
Ser vickej ,  S imy Mar t ausovej 
a ďalších účinkujúcich. Krásny 

slávnostný deň bol zakončený 
korunkou Božieho milosrdenstva 
o 15.00. 
 Ďakujeme ti, Anka, že si 
nám svojím príkladným životom 
ukázala, ako nasledovať Ježiša až 
do neba. Oroduj za nás!

Eva Gavalierová

V nedeľu 2. septembra spišský diecézny biskup Štefan Sečka posvätil Kaplnku Božieho milosr-
denstva v popradskej nemocnici, ktorá bude slúžiť nielen zdravotníckym pracovníkom 

a pacientom, ale aj veriacim z celého mesta. 



 Počas môjho krátkeho pôsobenia v Poprade ma párkrát zastavili ľudia s nezvyčajnou pros-
bou. Znela: „Pán kaplán, vyhláste zbierku na faru, chceli by sme prispieť na opravu tejto budovy.“ 
 Veľmi ma potešila pomoc, ktorá sa nám sama ponúkala. Viacerí z vás už počas mnohých ro-
kov vnímali túto potrebu. Ako istotne viete, naša fara sa rekonštruuje po viacerých etapách. V tomto 
roku sa nám podarilo vďaka vašej pomoci prerobiť kaplánske byty. V niektorých častiach sa murova-
li nové obvodové múry, aby sme tak mohli zväčšiť miestnosti, ktorých výška nebola ani dva metre. 

V tých istých častiach sa robila aj 
nová väzba, ktorá sa pripojila k pô-
vodnej. Celá budova má teraz novú 
strechu. Taktiež balkónová časť, cez 
ktorú sa prechádzalo do kaplán-
skych bytov, je už uzatvorená. Prác 
však bolo omnoho viac, ako sa zdá 
zvonku. V niektorých miestnostiach 
sa realizovali nové potery, stavali 
sa priečkové múry, dávalo sa nové 
elektrické vedenie, kládli sa podla-
hy, ťahali sa omietky a prerobili sa 
aj obidve kúpeľne. Drvivú väčšinu 
vnútorných prác už máme za se-
bou a postupne sa sťahujeme do 
vynovených priestorov. Čaká nás 
ešte vonkajšia rekonštrukcia fasády, 
ktorá je naplánovaná na jar 2019. 
  Ďakujeme všetkým darcom, 
ktorí nám svojou štedrosťou a otvo-
reným srdcom pomohli zveľadiť 
farské priestory.

Mário Brezňan
9
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Kúpeľňa na farskom úrade pred a po rekonštrukcii

ŽALMY SÚ PRE NÁS ŠKOLOU ŽIVOTA

REKONŠTRUKCIA FARSKEJ BUDOVY NAPREDUJE

 Do farnosti Poprad–Juh zavítal posledný 
septembrový štvrtok bývalý popradský kaplán 
Jozef Marhefka. Celebroval večernú svätú omšu 
v Kostole sv. Cyrila a Metoda a po nej nasledovala 
prednáška spojená s prezentáciou jeho debutovej 
knihy Blažený človek, ktorá prednedávnom vyšla 
v  spolupráci  s  kresť anským v ydavateľs tvom 
Kumran. 
 Po p ra d ča n o m ,  n a  kt o r ých  n e z a b ú d a , 
predstavil nielen biblickú Knihu žalmov, ktorá 
ho inšpirovala pri písaní knihy, ale rovnako aj 
životné okolnosti kráľa Dávida, ktoré sa v jed-
notlivých žalmoch odzrkadľujú. Či ako jedno-
duchý pastier, neskôr bojovník, kráľ a hriešnik 
ako každý z nás, utiekal sa k Bohu a zanechal 
nám bohaté duchovné a l i terárne bohatstvo, 
z ktorého môžeme čerpať v akejkoľvek životnej 
situácii. Jozef  Marhef ka sa vo svojej prednáške 
dotkol aj modlitby ako takej. Súčasná doba, ktorá 
nesie prívlastok pretechnizovaná či uponáhľaná, 
mnohým ľuďom bráni sústrediť sa a predniesť 
Bohu pokojnú a úprimnú modlitbu. Ako jednu 
z ciest ponúkol päť krokov pri čítaní Svätého 
písma, ktoré môžu pomôcť správne porozumieť 
textu a najmä preniesť jeho posolstvo do života. 
„Prvým krokom je stíšenie sa, človek musí vojsť 
do svojej izby, ako hovorí evanjelium, do ticha 

svojho srdca, kde je sám s Bohom,“ vysvetľuje
„a to v súčasnosti vôbec nie je ľahké.“
 Po skončení prednášky boli všetci pozvaní 
do priestorov kresťanského kníhkupectva Aletea, 
kde nasledovala autogramiáda knihy a neformálne 
stretnutie s hosťom.
 Poďakovanie patrí kníhkupectvu Aletea 
a farnosti Poprad–Juh za prípravu tohto milého 
podujatia. Taktiež hosťovi, ktorý veriacich povzbu-
dil a vniesol viac svetla do biblickej Knihy žal-
mov, o ktorej sám hovorí, že je akoby zapečatená. 
Veríme, že vypočuté slová padli na úrodnú pôdu 
a prinesú bohaté ovocie.

Lenka Horáková
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       Svätý Otec Ján Pavol II. 
vo  svo j e j  kn i h e  Pre kro č i ť 
prah nádeje píše,  aby sme 
n e z a b ú d a l i ,  ž e  k a ž d ý  ž i -
vot, aj ten, ktorý je pre nás 
ľudí najbezvýznamnejší, má 
v očiach nášho Otca večnú 
a nekonečnú hodnotu.  Pri 
n á v š t e v e  Ve ľ k e j  B r i t á n i e 
28.  mája 1982 oslovil  ľudí 
zhromaždených v katedrále 
v Southwarku slovami, kto-
ré prinášajú v sebe hlbokú 
pravdu ,  a  to,  aby sme ne-
zabúdali a neopúšťali  ľudí 
s  post ihnutím ,  ťažko cho-
r ých ,  s t a r ých  a  t r p i a c i ch . 
N e m á m e  i c h  v y h á ň a ť  n a 
okraj  spoločnosti ,  pretože 
a k  t o  ro b í m e ,  z a b ú d a m e , 
že práve oni stelesňujú dô-
ležitú pravdu. Ľudia chorí, 
starí, trpiaci a postihnutí nás 
učia, že slabosť je tvorivou 

s ú ča s ť o u  ľ u d ské h o  ž ivo t a 
a že utrpenie môže byť pri-
jaté bez straty dôstojnosti. 
Múdrosť a moc Kristova sú 
vi d i t e ľ n é  v  s l a b o s t i  týc h , 
ktorí majú účasť na jeho utr-
pení. Vo svetle tejto pravdy 
sa všetci trpiaci môžu cítiť 
povolanými k  dielu spásy 
uskutočňovanému prostred-
níctvom kríža. 
 Každý človek potre-
buje byť prijímaný taký, aký 
je, so všetkou svojou origi-
nalitou, ktorú do neho vložil 
Boh. Potrebuje druhého, aby 
mohol poznať seba samého, 
svoje dary a talenty. Práca 
s dieťaťom, ktoré má postih-
nutie, je požehnaním. Cie-
ľom je sprevádzať ho na jeho 
ceste a pomôcť mu rozvinúť 
všetko to pekné a dobré, čo 
do jeho srdca vložil Boh.

D e ť o m  v  š p e c i á l n e j  ško l e 
pomáha aj arteterapia
 Špeciálna škola v Po-
prade dáva svojim žiakom 
veľa podnetov a príležitostí 
na hlboký osobnostný roz-
voj. Žiaci navštevujú hodi-
ny  n á b o ž e n s ke j  v ý c h o v y, 
pri j ímajú sviatost i  a  všet -
ko sa  deje  pod odborným 
a ľudským vedením učite-
ľov  náboženskej  v ýchov y.  
S ú  p r i j í m a n í  s  ce l o u  svo -
jou originalitou a činnosti 
sa  uskutočňujú v  ovzduší 
radost i ,  hlbokého pri jat ia 
a  p o r o z u m e n i a .  U č i t e l i a 
náboženskej výchovy vyu-
žívajú rôzne metódy, formy 
práce a aktivity, ktoré pomá-
hajú deťom odkrývať Boha, 
naplniť poslanie a tiež po-
znať seba samého. Hlavnou 
úlohou je, aby dieťa pozna-

„Život človeka je od stvorenia sveta posväteným, lebo Boh stvoril človeka v raji na 
svoj obraz a vdýchol mu dušu, a tým sa človek stal úplne závislým na Bohu. 

S darom života Boh dáva každému človeku bez ohľadu na jeho zdravotný stav 
osobitné poslanie v jeho diele spásy.“ (Katechizmus Katolíckej cirkvi: čl. 2258)

POMOC DÁVA ČLOVEKU NÁDEJ
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lo, že práve také, aké je, je 
milované a chcené Bohom.
 Škola sa  snaží  obja-
vovať skrytý potenciál svo-
jich žiakov a pomáha im ho 
naplno rozvinúť. Pri rozvoji 
nadania  ví t a  rôzne formy 
pomoci  zo strany rodičov 
aj neziskových organizácií. 
Z a p á j a  s a  d o  r o z l i č n ý c h 
projektov, ktoré pomáhajú 
rozvíjať potenciál detí. Veľ-
mi vítanou bola aj  pomoc 
Na d á c i e  V Ú B ,  kt o rá  p o d -
pori la  projekt  ar teterapie 
v grantovom programe Pre 
Nádej 2018 s názvom Vnímaj 
– relaxuj – tvor – pomôž. Ide 
o multisenzorickú artetera-
piu s participáciou rodičov. 
 Vďaka finančnej pod-
pore z tohto grantu sa žiaci 
n a u č i l i  v n í m a ť  s t v o r e n ú 
prírodu vo všetkej  jej  roz-
manitosti a kráse. Získavajú 
poznanie, a tým sa stávajú 
citlivejšími a vnímavejšími 
k  s e b e  s a mý m  a  d r u hý m . 
Prírodnou terapeutickou re-
laxáciou je možné u žiakov 
dosiahnuť pozitívny vzťah 
k prírode a  k  je j  ochrane. 
Spoločne s rodičmi a dob-
rovoľníkmi vytvárajú z hli-
ny multisenzorické pexesá, 
zvonkohry či relaxačné ob-

razy prírody.
 Práca na spoločnom 
projekte je pre žiakov veľ-
kým prínosom aj v sociálnej 
oblasti  –  spoločne pracujú 
a vnímajú svoju prácu. Dô-
ležitým faktorom tiež je, že 
dokážu vnímať dôležitosť , 
uži točnosť  a  krásu nie len 
prírody, ale aj ľudskej prá-
c e  v  n a š o m  k o n k r é t n o m 
produkte,  ktorým sa budú 
prezentovať na verejnosti . 
Týmto všetkým dost ávajú 
možnosť a šancu zapájať sa 
do spoločnosti ,  rozví ja  sa 
ich emocionálna, kognitívna 
a sociálna stránka.

Aj pre postihnuté deti je dô-
ležité spoločenstvo
 Ve r i a c i  č l o v e k  t i e ž 
svojou pomocou dáva nádej 
týmto deťom a ľuďom, a to 
h l avn e  tým ,  ž e  s a  vi e  p o-
zrieť za obzor svojho života 
a otvorenosťou svojho srdca 
v ys i e l a  d r u h é m u  č l ove ku 
posolstvo, že sa mu chce stať 
skutočným bratom v Ježišovi 
Kristovi ,  otvoriť  mu svoje 
v n ú t ro  a  p o m ô c ť  m u  s t a ť 
sa tým obrazom Božím, na 
ktor ý ho stvoril  Boh.  Naj-
dôležitejšou formou ohlaso-
vania bol vždy od počiatku 

kontakt človeka s človekom. 
Podľa vzoru Ježiša Krista má 
prijímať druhého a vytvárať 
s ním spoločenstvo. Pre deti 
s  mentálnym postihnutím 
je veľmi naliehavé vytvoriť 
spoločenstvo,  v ktorom sa 
budú cítiť vzácne a potreb-
né,  v ktorom pochopia,  že 
také,  aké sú ,  ich miluje aj 
Boh.
 Veľmi zaujímavo píše 
Jean Vanier  vo svojej  kni-
he Cesta k ľudstvu: „Ľudia 
majú rozpaky, ak  je niekto 
iný –  odlišný,  tak to je  od 
p o č i a t ku  ľ u d s k ý c h  d e j í n . 
Máme obavy, aby naše vnút-
ro nebolo príliš zasiahnuté, 
r u š í  n á s  t o ,  a  p re t o  ča s t o 
zvykneme človeka odsunúť. 
Je iróniou osudu, že práve 
strach a predsudky nám brá-
nia byť viac ľuďmi a taktiež 
nám bránia v raste a zmene. 
Takýmto spôsobom narastá 
medzi nami priepasť, ktorá 
nás od seba oddeľuje. Je ško-
da neuvedomiť si ,  že pred 
n a m i  s t o j í  ľ u d s ká  by t o s ť , 
k t o rá  j e  v  B o ž í c h  o č i a c h 
vzácna a má svoju cenu“.

Eva Valasová
Spojená škola Partizánska 

ul. Poprad
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Prestavbu starej školy zamietli
 Na začiatku 20. storočia 
v Poprade fungovali len ľudové 
školy zriadené Katolíckou a Evan-
jelickou cirkvou. Keďže Poprad sa 
už vtedy vzmáhal a zvyšoval sa 
najmä počet katolíkov, rástol aj 
tlak na zvyšovanie nielen úrovne 
vzdelávania, ale aj na priestory. 
V roku 1929 bola v Poprade otvo-
rená Štátna meštianska škola, čím 
mesto získalo plnohodnotnú zák-
ladnú školu. Pôvodná Rímskoka-
tolícka ľudová škola sa nachádzala 
na námestí, vedľa Kostola sv. Egí-
dia. Na začiatku 20. storočia ešte 
prízemná budova dostala neskôr 
nadstavbu, avšak už v 20-tych 
rokoch 20. storočia ani to nepo-
stačovalo. V tom čase bol farárom 
v Poprade Štefan Mnoheľ. V roku 
1928 padlo na rokovaní školskej 
stolice rozhodnutie o rozšírení 
existujúcej Rímskokatolíckej ľu-
dovej školy v Poprade. Projekty na 
jej rozšírenie o ďalšie triedy, najmä 
smerom k renesančnej zvonici 
a kostolu, boli hotové v roku 1929. 
Dodnes sa nachádzajú v archíve 
popradskej farnosti a pripravil ich 
staviteľ Jozef Šašinka. Proti tomu-

to rozšíreniu však boli vtedajšie 
ústredné pamiatkové orgány.
 Pozornosť Školskej stolice 
Rímskokatolíckej ľudovej školy 
v Poprade, ktorej predsedal Šte-
fan Mnoheľ, sa tak sústredila na 
výstavbu úplne novej školskej 
budovy na nábreží rieky Poprad, 
vedľa budúceho objektu okresné-
ho úradu a neskôr plánovaného 
Kostola Sedembolestnej Panny 
Márie. Projektantom novej školy 
sa stal významný architekt Michal 
Milan Harminc, ktorý stál aj za 

projektom okresného úradu. Vý-
stavbu novej budovy pripravoval 
Štefan Mnoheľ v období veľkej 
hospodárskej krízy, čo bola odva-
ha. Zo zachovaných dokumentov 
sa dozvedáme, že prvé nákresy no-
vej školy sa objavili začiatkom leta 
1931, rozpočet projektu predložil 
Mnoheľovi architekt Harminc 
osobne 28. augusta a 1. septem-
bra sa už začalo aj s výkopovými 
prácami pre stavbu novej školskej 
budovy, ako je to zdokladované 
v zachovanom stavebnom denníku.

Čo majú spoločné kancelária farského úradu, gymnázium, prvá telocvičňa v meste, obchodná aka-
démia, pastoračné centrum, Katolícka univerzita a vznik Československej republiky v Poprade? 
Možno zvláštna otázka, ale všetky tieto, na prvý pohľad nesúrodé inštitúcie a udalosti, majú spoločnú

adresu – Nábrežie Jána Pavla II. 15.
Dnes tu sídli Inštitút Štefana Náhalku, ktorý je súčasťou Pedagogickej fakulty Katolíckej univerzity.

V suterénnych priestoroch objektu vzniklo v tomto roku pastoračné centrum farnosti.
Na prvý pohľad nie veľmi zaujímavá budova má za sebou zaujímavý príbeh. Bola a je dôležitou súčas-
ťou dejín základného, stredného i vysokého školstva v Poprade. V súčasnosti je najstaršou fungujúcou 

školskou budovou na území mesta. V jej priestoroch sa žiaci a študenti vzdelávajú už 86 rokov.

PÍSALI SA TU DEJINY POPRADSKÉHO ŠKOLSTVA
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 Pôvo d ný  p ro j e kt  rá t a l 
s výstavbou budovy, akú pozná-
me dnes. Súčasťou stavby školy 
bola aj telocvičňa. Zložitá finanč-
ná situácia však neskôr zmeni-
la plány nielen vedeniu školy, 
ale i projektantovi a staviteľovi.

Pamätná listina v základnom kameni
 Po l o ž e n i e  z á k l a d n é h o 
kameňa významných stavieb sa 
nezaobíde bez slávy ani  dnes 
a nebolo tomu inak ani v minulos-
ti. Zápis zo stavebného denníka 
z utorka 27. októbra 1931: „Počasie 
– mráz a pošmurné. Zamestnanci: 
14 murári, 2 učni, 9 robotníci, 
5 žien, 15 betonári, 1 kameník, 
1 strojník, 3 lešenári. Prevádza sa: 
múranie soklu a zdiva telocvične, 
železobet. strop souterrainu, rôzne 
drobné práce. Opracovanie základ-
ného kameňa 1 kameník 9 hodín.“
 Slávnostné poklepanie zá-
kladného kameňa sa uskutočnilo 
28. októbra 1931. Ak by sa vám 
zdalo, že je to náhoda, tak určite 
nie. V tento deň sa v celom Čes-
koslovensku konali oslavy vzniku 
republiky. Načasovanie položenia 
základného kameňa nebolo ná-
hodné. Táto slávnosť bola súčasťou 
okresných osláv Dňa slobody pri 
príležitosti 13. výročia založenia 
Československej republiky, ktoré 
pripravil Okresný osvetový zbor 
v Poprade. Oslavy začali už 27. ok-
tóbra 1931 o 17.30 lampiónovým 
sprievodom zo Spišskej Soboty cez 
Poprad do Veľkej a späť. Na druhý 

deň sa konali slávnostné bohosluž-
by, najskôr v rímskokatolíckom 
kostole, následne v evanjelickom 
a potom aj v židovskej synagóge. 
O 10.00 sa na námestí  konala 
slávnostná vojenská prehliadka 
a o 14.00 bolo na programe polo-
ženie základného kameňa a pa-
mätnej listiny do novostavby školy 
v Poprade. Oslavy Dňa slobody vy-
vrcholili večer o 20.00 akadémiou 
Štátnej ľudovej školy vo Veľkej 
v dvorane obecného hostinca. 
V popradskej pobočke Štátneho 
archívu sa nachádza plagát, kto-
rým organizátori pozývali širokú 
verejnosť na oslavy tohto dňa.
 Máme však aj iné svedec-
tvá o spomínanej udalosti. Vľavo 
od hlavného vchodu do objektu 
dnešnej katolíckej univerzity sa 
nachádza kameň, na ktorom je 
vytesané 28. X. 1931. Je to zák-
ladný kameň, ktorý deň predtým 
opracoval kamenár a do ktorého 
bola vložená pamätná listina.
 O detailoch píšu aj noviny 
Slovenská Pravda z 8. novembra 
1931 v článku s názvom Nová ka-
tolícka škola v Poprade. Náklady 
na výstavbu mali predstavovať 
1, 4 milióna korún. Okrem ôsmich 
tried mala mať škola tiež kláštor-
nú časť pre učiteľky-rehoľníčky 
a telocvičňu s javiskom, ktorá 
mohla slúžiť aj ako divadelná sála. 
Základný kameň posvätil vtedajší 
dekan Karol Hudáč. Pamätná lis-
tina, ktorú vložili do základného 
kameňa, začínala slovami: „Posta-

vená v 13. výročí vyhlásenia samo-
statnosti česko-slovenskej v Prahe, 
za prvého prezidenta republiky 
T. G. Masaryka, za min. školstva 
a národnej osvety Dr. Ivana Dérera 
a za biskupa ndp. Jána Vojtaššáka...“
 Z tejto historickej udalosti 
sa zachovali dokonca aj fotografie. 
V kronike Klubu Popradčanov sú 
tri fotografie viažuce sa k tejto 
udalosti. K jednej sa dostanem 
neskôr, ale na dvoch je zachytená 
slávnosť položenia základného 
kameňa novej školy. Rečníkom na 
slávnosti je okrem Štefana Mno-
heľa aj spomínaný dekan Karol 
Hudač. Prizerajúcimi sú evident-
ne predstavitelia mesta a okresu.

Prvá telocvičňa v meste
 Po položení základného 
kameňa stavba školy pokračova-
la. Zo zachovanej dokumentácie 
z farského i štátneho archívu sa 
možno dočítať o veľkých finanč-
ných problémoch, čo bol aj dô-
sledok veľkej hospodárskej krízy 
z rokov 1929 až 1933. Z tohto 
dôvodu došlo ešte počas výstavby 
k prepracovaniu projektu a na-
miesto trojpodlažnej budovy sa 
v prvej fáze postavil len prízemný 
objekt. Telocvičňa zostala nedokon-
čená, o čom svedčia posledné zápisy 
v stavebnom denníku z prelomu 
októbra a novembra 1932. V tom 
čase sa však robili už len terénne 
úpravy a pred zimou sa zakrývali 
nedokončené múry. Vyučovanie 
v novom objekte školy však už od 
septembra 1932 fungovalo naplno.
 Vo výstavbe nedokonče-
nej telocvične sa pokračovalo aj 
v nasledujúcich rokoch. Predseda 
školskej stolice Štefan Mnoheľ zhá-
ňal peniaze aj na Krajinskom úrade 
v Bratislave, ktorý neskôr poskytol 
dotáciu. Hoci sa v škole už učilo, te-
locvičňa sa dokončovala až v roku 
1934. Dôkazom o tom je korešpon-
dencia medzi krajinským úradom 
a notárom a okresným náčelníkom 
v Poprade z tohto roku. Krajinský 
úrad sa informoval, ako sú na tom 
škola a telocvičňa. Okresný náčel-
ník v úradnom liste z 9. júla 1934 
odpovedal: „... úctive oznamujem, 
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že prízemná budova a telocvičňa 
predmetnej školy je už úplne do-
hotovená. Poschodie následkom 
nedostatku finančných prostried-
kov postavené dosiaľ  nebolo.“ 
V roku 1933 vedenie školy dokon-
ca objednávalo už aj vybavenie do 
novej telocvične. Zvonku však bola 
neomietnutá ešte niekoľko rokov.
 To, ako vyzerala Rímsko-
katolícka ľudová škola v Poprade 
krátko po postavení, dokumen-
tuje vzácna fotografia uchovaná 
v kronike Klubu Popradčanov. 
Je to prízemná budova, rieka Po-
prad je ešte nezregulovaná – s tou 
sa začalo až v roku 1933, takže 
možno povedať, že táto fotogra-
fia vznikla v závere roka 1932.
 D o t e ra z  s a  n e s p ráv n e 
uvádza,  že pr vou telocvičňou 
v Poprade bola bývalá Sokolovňa 
– dnes na jej mieste stojí školská 
telocvičňa na Komenského ulici. 
Tá však bola postavená až v roku 
1936, takže smelo možno povedať, 
že telocvičňa vtedajšej Rímskoka-
tolíckej ľudovej školy, dostavanej 
v roku 1934, bola vôbec prvou te-
locvičňou na území mesta Poprad.

Prvá stredná škola vyššieho typu
 Rastúci počet obyvateľov 
mesta, ale hlavne skutočnosť, že 
Poprad stále nemal strednú školu 
s maturitou, čo si uvedomovalo aj 
vtedajšie vedenie mesta, prinútilo 
elity mesta zabojovať aj na tomto 
fronte. Žiaci končiaci základnú 
školu dovtedy odchádzali na štú-
diá do Kežmarku, Levoče či iných 
miest. Ak chcelo mesto takúto 
školu, muselo zabezpečiť priestory.
 Štefan Mnoheľ ponúkol 
riešenie v podobe dostavby dvoch 
poschodí na Rímskokatolíckej ľu-
dovej škole, kde mala byť umiest-
nená obchodná akadémia, o ktorej 
zriadenie bojovalo i  vtedajšie 
vedenie mesta.  Rozpočet nad-
stavby bol vyčíslený na 660-tisíc 
korún. V júni 1939 prevzal po-
pradský staviteľ Štefan Horváth 
záväzok vybudovať nadstavbu 
školy. Mesto sa vtedy zaviazalo, že 
bude nasledujúcich desať rokov 
platiť ročne 50-tisíc korún ako 

nájomné za priestory. Z týchto 
peňazí sa mala splácať pôžička 
za vybudovanie nadstavby školy.
 Ako je všeobecne známe, 
Obchodná akadémia v Poprade 
bola zriadená 5. septembra 1939 
ako prvá stredná škola vyššieho 
typu v meste, ktorej absolventi 
končili štúdium maturitou. Do 
nových priestorov sa študenti 
a učitelia presťahovali v októbri 
1939 a strávili tu nasledujúcich de-
sať rokov. V roku 1950 sa akadémia 
presťahovala do novopostavených 
priestorov „na kopci“, kde sídli až 
doteraz. O tom, že ani nadstavba 
ľudovej školy nebola jednoduchá, 
svedčí skutočnosť, že kolaudácia 
celého objektu sa uskutočnila 
až 9. januára 1941. Faktom však 
zostáva, že v tom čase to bola 
najmodernejšia školská budova 
v meste, kde okrem základného 
vzdelania mohli Popradčania zís-
kať aj  maturitné vysvedčenie.
 V období do postavenia 
nového Kostola Sedembolestnej 
Panny Márie slúžila telocvičňa 
Rímskokatolíckej ľudovej školy aj 
na bohoslužobné účely. Pre neustá-
le rastúci počet obyvateľov mesta 
bol Kostol sv. Egídia už primalý, 
a tak sa v nedele konali sväté omše 
až do r. 1942 aj v telocvični školy.

Prvé gymnázium v meste
 Ďalší osud školy pozna-
čili udalosti po roku 1948, keď 
boli cirkevné majetky, vrátane 
škôl, zoštátnené a cirkevné školy 
zrušené. Po roku 1950 tu bola len 
základná škola. Situácia sa zmenila 
v roku 1953, keď bola k 1. septem-
bru zriadená v Poprade Jedenásť-
ročná stredná škola na Leninovom 
nábreží, predchodca dnešných 
gymnázií. Bývalá Rímskokatolícka 
ľudová škola sa tak zmenila na prvé 
gymnázium v meste. Neskôr sa 
premenovala na Strednú všeobec-
novzdelávaciu školu. K 1. júlu 
1963 bola rozdelená na základnú 
školu a SVŠ, ku ktorej bola nasle-
dujúci školský rok pričlenená aj 
jedna trieda Strednej priemyselnej 
školy strojníckej. K 1. septembru 
1969 sa SVŠ premenovala na gym-

názium. To bolo v priestoroch 
pôvodnej katolíckej školy až do 
školského roku 2002/03, keď sa 
objekt  vráti l  Cirkvi  a  gymná-
zium sa presťahovalo do bývalých 
kasární  na Kukučínovej  ulici .

Dnes je tu univerzita
 Od roku 2003 slúži objekt 
pre potreby Katolíckej univerzity 
v Ružomberku, dnes je to Inštitút 
Štefana Náhalku v Poprade. 
V rámci úpravy priestorov bývalé-
ho gymnázia bola telocvičňa pre-
stavaná na aulu. Iné väčšie investí-
cie neboli urobené. Vlastníkom je 
naďalej popradská rímskokatolícka 
farnosť. Konkatedrála, budova fary 
a škola sú jediné objekty, ktoré 
farnosť vlastní. Z pastoračných 
dôvodov sa rozhodol súčasný 
dekan Ondrej  Borsík prerobiť 
nevyužívané suterénne priestory 
a zriadiť v nich farské pastoračné 
centrum. Udialo sa tak počas leta 
2018. Krátko po ukončení rekon-
štrukcie suterénnych priestorov 
školy sa začala rekonštrukcia 
farského úradu. Do vynovených 
školských priestorov bola presťa-
hovaná kancelária farského úradu.
 O byča j n á  a  d n e s  d o s ť 
zanedbaná budova bývalej Rím-
skokatolíckej ľudovej školy bola 
a stále je súčasťou histórie a roz-
voja školstva v meste – najstaršia, 
dodnes fungujúca školská budova 
v meste, prvá škola s maturitou, 
prvé gymnázium, dnes pracovis-
ko univerzity. Keby vedeli steny 
rozprávať, boli by to zaujímavé 
príbehy, ktoré tu zažívali žiaci od 
tých najmenších prváčikov až po 
súčasných vysokoškolákov. Týmto 
článkom som chcel len poukázať 
na neľahký osud najmä staviteľov 
tohto objektu, ktorí sa s odvahou, 
ale najmä veľkou vierou pustili do 
tohto diela. Hoci si škola preskáka-
la všeličím, jej absolventi s nostal-
giou spomínajú na časy strávené 
medzi jej múrmi. Aj keď je škola 
v prvom rade o ľuďoch – žiakoch 
a učiteľoch, svoj príbeh majú aj 
budovy, a toto je jeden z nich.

Rastislav Ovšonka



 Na sviatok Sedembolestnej 
Panny Márie sa ešte pred slávnost-
nou svätou omšou uskutočnila malá 
slávnosť – posvätenie obnoveného 
dreveného kríža, ktorý stojí vľavo 
od vchodu do konkatedrály. Po-
sviacka sa mala uskutočniť už o deň 
skôr – na sviatok Povýšenia sv. Kríža, 
avšak počasie bolo v ten deň proti.
 Hoci je kríž vytmelený 
a namaľovaný, pozornému oku neuj-
de hlboký zárez asi vo výške pol met-
ra nad zemou a v ňom odlomený list 
z píly. A tu sa začína netradičný prí-
beh. Pôvodne stál tento kríž „niekde 
nad pivovarom“. Ešte pri výstavbe 
sídliska Juh, podľa inej verzie až 
pri výstavbe štvorprúdovej cesty 
I/66, sa ktosi pokúsil kríž odpíliť 
a odstrániť. Našli sa však ľudia, ktorí 
zabránili dokonaniu tohto zámeru, 
a kríž bol premiestnený na súčasné 
miesto – pred Konkatedrálu Sedem-
bolestnej Panny Márie. Takéto sú
strohé spomienky niektorých pa-
mätníkov na jeho osud. V každom 
prípade, bolo to v dobe, keď sa mocní 
snažili odstrániť symboly pripomí-
najúce kresťanstvo. Ak by niekto ve-
del doplniť tento príbeh, privítam to.
Podľa doteraz známych informácií 
stál spomínaný drevený kríž na kri-
žovatke vtedajšej Rožňavskej cesty 
– dnes Moyzesova ulica, a vtedy 

bezmennej poľnej cesty, ktorá viedla 
od starého popradského cintorína 
smerom na juh od mesta. V línii tejto 
poľnej cesty ide dnešná Ústecko-Or-
lická ulica. Jej pomyselným predĺže-
ním sa dostaneme až na Moyzesovu 
ulicu. Na mieste, kde sa obe cesty 
stretávali, stál pôvodne tento dre-
vený kríž. V starých mapách, napr. 
z tretieho vojenského mapova-
nia Uhorska,  je na križovatke 
oboch ciest zaznačená kóta 694,4. 
Keďže široko-ďaleko boli v tom 
čase len polia, jediným bodom, 
o ktor ý sa mohli  zememerači 
oprieť, bol práve prícestný kríž. 
 Podobne je na tej  istej 
mape na križovatke ciest sme-
rom na Hranovnicu a Spišské Bys-
tré zaznačená kóta 698. Na mape 
z druhého vojenského mapovania 
Uhorska (19. storočie) je namiesto 
kóty zakreslený len kríž. Väčšina 
prícestných krížov, aj v Poprade, 
stojí na svojich miestach aj stovky 
rokov. Sú však také, ktoré padli za 
obeť modernej výstavbe. Dnes nám 
prakticky nič nebráni pokúsiť sa 
o obnovu krížov, ktoré tu stáli stáro-
čia, a boli nielen vyjadrením viery, ale 
mali aj dôležitú orientačnú funkciu 
v teréne.

Rastislav Ovšonka

 Už niekoľko rokov sa v našej  farnosti 
koná príprava na birmovku. Nie malé množstvo 
mladých ľudí prejde ročnou formáciou, ktorú za-
končí samotným prijatím sviatosti birmovania. 
 Tak ako sa menia rôzne trendy spoločnosti, 
tak sa usilujeme aj my urobiť ohlasovanie evanjelia 
aktuálnym pre dnešného mladého človeka. Posolstvo 
stále ostáva, ale forma odovzdania sa mení. Počas 
štrnástich stretnutí sa snažíme s mladými prebrať 
tie najkľúčovejšie témy. Chceme nadviazať na prácu 
katechétov, ktorí ich v školách vyučujú náboženstvo, 
a tak im komplexnejšie ponúknuť pohľad na vieru. 
 Tohtoročná príprava na birmovku je čímsi 
špecifická. Aj napriek tomu, že sa naša farnosť rozdelila, 
sme sa rozhodli pokračovať v tomto diele spoločne. 
Počas viacerých rokov prípravy sme vychytali rôzne 
chyby a nedostatky, ktorých sa chceme vyvarovať. Sa-
motná sviatosť birmovania sa bude vysluhovať v dvoch 
rôznych termínoch; osobitne vo farnosti Poprad pod 
mojím vedením a osobitne vo farnosti Poprad-Juh pod 
vedením kaplána Michala Janigu. Spoločné budú sväté 
omše a prednášky, ktoré sú súčasťou prípravy. Po nich 
sa mladí rozdelia do skupín podľa farností, v ktorých 
nasleduje zdieľanie daných tém spolu s animátormi. 

Každá farnosť si organizuje samostatne rozličné aktivi-
ty, za ktoré môžu birmovanci získať potrebné kredity.  
 Veríme, že naša spolupráca prinesie do 
budúcich rokov ovocie, vďaka ktorému budú z mla-
dých ľudí zrelí kresťania schopní milovať a slúžiť. 

Mário Brezňan
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TAK Ý O BYČ A J N Ý K R Í Ž

ZAČALI SME S PRÍPRAVOU BIRMOVANCOV



 Po teplom a voňavom lete opäť prišiel ten deň, 
keď sa brány škôl otvorili, aby privítali svojich žiakov. 
Tento rok to bol 3. september a žiaci i študenti našej 
školy sa stretli v Kostole sv. Cyrila a Metoda spolu so 
svojimi učiteľmi, riaditeľkou školy, farárom Jozefom 
Benkom a novým školským kaplánom Marekom Wo-
lanszkým. Spoločne sme sa zúčastnili na svätej omši, 
kde sme prosili Ducha Svätého o jeho dary a pomoc 
pre všetkých do nového školského roka. 
 Potom prišla chvíľa, na ktorú sa žiaci najviac 
tešili. Pani riaditeľka všetkých pozdravila a porozprá-
vala o novinkách, ktoré sa udiali cez prázdniny. Asi 
najdôležitejšou bolo, že sa naša škola od 1. septembra 
2018 volá Spojená škola sv. Jána Pavla II. Najviac sa 
do školy určite tešili malí prváci v sprievode svojich 
rodičov. Pani riaditeľka ich slávnostne privítala a pred-
stavila ostatným. Podobne boli privítaní a predstavení 
aj prváci gymnázia. Na znak povzbudenia do práce 
v novom prostredí dostali všetci malý darček. 

 Potom sme sa všetci rozišli, aby sme na druhý 
deň už naplno začali nový školský rok s požehnaním 
nášho nebeského Otca, s láskou Pána Ježiša a s posilou 
a pomocou Ducha Svätého.

Gabriela Šromeková

 V utorok 2. októbra sa uskutočnila svätá omša, 
ktorá bola obohatená slávnosťou, pri ktorej boli naši 
najmenší prváci prijatí za žiakov našej Spojenej školy 
sv. Jána Pavla II. Školský kaplán Marek Wolanszký ich 
na začiatku sv. omše srdečne privítal.
 Vo svojom príhovore  všetkým priblížil svia-
tok svätých anjelov strážcov, ktorí nás sprevádzajú na 
každom kroku života, chránia nás, slúžia Bohu a sú 
poslami správ.

 V závere svätej omše sa tešili nielen prváci, ale 
aj deviataci, ktorí ich dekorovali šerpou a odovzdali im 
milé darčeky, ktoré im budú túto slávnosť pripomínať. 
Svojím sľubom potvrdili, že budú usilovnými žiakmi, 
ktorých život bude Bohu na slávu, druhým na radosť 
a svetu a škole na osoh.
 Milí prváci, vitajte medzi nami! Nech vás Boh 
požehnáva na vašej ceste za poznaním!

Gabriela Mašlonková
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JE TU NOVÝ ŠKOLSKÝ ROK

DEŇ, KTORÝ POTEŠIL NAŠICH PRVÁČIKOV



 Vždy platilo pravidlo,  že 
rozdávať môže len ten, kto niečo 
vlastní. Keďže je pred nami celo-
ročná práca, chceme našim žiakom 
odovzdať maximum v oblasti po-
znania i duchovného života. Preto 
sa učitelia a zamestnanci Spojenej 
školy sv. Jána Pavla II.  zúčastnili 
na duchovnej obnove v Charitnom 
dome v Dolnom Smokovci, ktorú 
viedol školský kaplán Marek Wolan-
szký. Na úvod v prednáške rozobral 
t r i  rozmer y katol íckeho uči te ľa 
– vieru a dôveru v Boha, lásku k 
blížnemu a pestovanie kolegiálnej 
spolupatričnosti a poctivú a svedo-
mitú práca. Potom sme mali mož-
nosť pristúpiť k sviatosti zmierenia 
a vyvrcholením programu bola svätá 
omša ukončená adoráciou k Najsvä-
tejšej oltárnej sviatosti. Po chutnom 
obede, ktorý nám pripravili domáce 

rehoľné sestry,  sme sa pomodlili 
krížovú cestu v Starom Smokovci 
v krásnej scenérii Vysokých Tatier, 
ktorá ešte viac umocnila našu osla-
vu a vďačnosť nebeskému Otcovi. 
 M y s l í m ,  ž e  v š e t c i  s m e
pookriali  na tele i  na duchu. Na 

záver prajeme všetkým – učiteľom, 
zamestnancom i žiakom a študen-
tom školy požehnaný nový školský 
rok 2018/19.  

Monika Koštrnová

 Vo štvrtok ráno sme si všetci trošku privstali, 
lebo sme mali pred sebou dlhý deň, bohatý na zážitky. 
Autobus odchádzal o 5:30 ráno a naším prvým cie-
ľom bolo navští-
v i ť  k r á ľ o v s k é 
mesto Krakov. Na 
m i e s t o  s m e  d o -
ra z i l i  p r i b l i ž n e 
o 10.00 hodine. 
V  K r a k o v e  n á s 
čakala milá pani 
s p r i e v o d k y ň a , 
kt o rá  ro z p ráva -
la veľmi pútavo, 
vt ipne a  plynu-
le  po slovensky 
a  u k á z a l a  n á m 
najznámejšie pa-
miatky Krakova: 
Wa w e l ,  u n i v e r -
zitu, Sukiennice 
a  Ry n e k  G l ó w -
n y  ( h l a v n é  n á -
mestie) .  Po pre-
h l i a d ke  krá ľ ov -
ského mesta sme odišli do Osvienčimu, najväčšieho  
koncentračného tábora. Rozdelili sme sa na dve skupiny 
– žiakov základnej školy a žiakov gymnázia. Každej 
skupine bola pridelená sprievodkyňa. Prezreli sme si 

najprv hlavný tábor Auschwitz I. a zastavili sme sa pred 
hlavnou bránou, kde bol veľký nápis: Arbeit macht frei 
(práca oslobodzuje). Prehliadka trvala približne tri ho-

diny. Na druhej 
strane mesta bol 
vybudovaný ďal-
ší  vyhladzovací 
tábor Auschwitz 
II – Birkenau (Br-
z e z i n k a ) .  Ž i a c i 
p re ž íva l i  rô z n e 
pocity pri počú-
va n í  h rô z ,  kt o -
ré  sa  s t a l i ,  n ie -
ktorým prišlo aj 
ľúto a poplakali 
s i .  Vi d e l i  c e l y, 
k d e  b o l i  v ä z n i 
dlhé hodiny bez 
s t r a v y  č i  s t á l i 
v zime bosí. Lep-
šie je raz vidieť 
ako tisíckrát po-
čuť. Domov sme 
sa  vrát i l i  veľmi 

neskoro, ale dôležité je, že exkurzia splnila svoj účel 
a žiaci sa dozvedeli mnohé nové informácie.

Mgr. Lucia Vagašová
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DUCHOVNÁ OBNOVA UČITEĽOV

NAVŠTÍVILI SME

KRAKOV A OSVIENČIM
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KALENDÁR AKCIÍ
EVANJELIZAČNÉ DIVADELNÉ PREDSTAVENIE „V BETÁNII“

MODLITBY K BOŽIEMU MILOSRDENSTVU

2. STRETNUTIE RODIČOV A DETÍ PRED 1. SVÄTÝM PRIJÍMANÍM

3. STRETNUTIE RODIČOV A DETÍ PRED 1. SVÄTÝM PRIJÍMANÍM

SVÄTÁ OMŠA A MODLITBY ZA OSLOBODENIE OD ZÁVISLOSTÍ 

SVÄTÁ OMŠA A MODLITBY ZA OSLOBODENIE OD ZÁVISLOSTÍ 

6. BIRMOVANECKÉ STRETNUTIE

5. BIRMOVANECKÉ STRETNUTIE

4. BIRMOVANECKÉ STRETNUTIE

DIECÉZNA ŠKOLA VIERY - 3. STRETNUTIE

STRETNUTIE MANŽELOV

STRETNUTIE MANŽELOV

MODLITBY K BOŽIEMU MILOSRDENSTVU

EVANJELIZAČNÉ DIVADELNÉ PREDSTAVENIE „V BETÁNII“

EVANJELIZAČNÉ DIVADELNÉ PREDSTAVENIE „V BETÁNII“

Veľká zasadačka Mestského úradu v Poprade, lístky v sieti Ticketportal

Veľká zasadačka Mestského úradu v Poprade, lístky v sieti Ticketportal

Veľká zasadačka Mestského úradu v Poprade, lístky v sieti Ticketportal

15.00h v konkatedrále

15.00h v pastoračnom centre farnosti

15.00h v pastoračnom centre farnosti

18.15h ruženec, 19.00h svätá omša a po nej adorácia - v konkatedrále

18.15h ruženec, 19.00h svätá omša a po nej adorácia - v konkatedrále

18.30h v Kostole sv. Cyrila a Metoda

18.30h v Kostole sv. Cyrila a Metoda

18.30h v Kostole sv. Cyrila a Metoda

15.45h v konkatedrále

14.00h v pastoračnom centre farnosti

14.00h v pastoračnom centre farnosti

15.00h v konkatedrále

27.10.

28.10.

4.11.

13.11.

15.11.

18.11.

25.11.

1.12.

2.12.

2.12.

9.12.

13.12.

14.12.

30.11.

9.11.
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